
حسن روحانی:

مخالفت مطلق
کره وجود ندارد  با مذا

کمیت، ضربه به امنیت ملی است فاصله مردم با حا

رئیس جمهور سابق در دیدار جمعی از وزیران و معاونان 
رئیس جمهور در دولت های یازدهم و دوازدهم با اشاره 
، اظهارداشت: همه وظیفه داریم  به شرایط خطیر کشور
مشکلات کشور را کاهش دهیم. این وظیفه فقط نسبت 
به دولت نیست، نسبت به کل نظام است. حسن روحانی 
با بیان اینکه نخستین موضوع تقویت و تأتیرگذارتر شدن 
بازدارندگی ایران و تصحیح استراتژی اصلی کشور برای 
بدون  ملی  امنیت  داشت:  اظهار  است،  ملی  امنیت 
بازدارندگی تأمین نخواهد شد. امنیت ملی با سخنرانی 
و گفتار و شعار ایجاد نمی شود، نیاز به قدرتی دارد که در 
برابر دشمن بازدارنده باشد. دشمن باید بییند سلاح 
ک و  گر مؤثر است، با ضربه متقابل خطرنا مؤثری ندارد یا ا
شدیدی مواجه خواهد شد و به این خاطر جرأت نکند. 
بازدارندگی را باید سامان بدهیم گرچه ساده  نیست اما 
شدنی است. باید محاسبات دقیقی داشته باشیم و بدانیم 
مثلا در رویارویی با اسرائیل، آمریکا با همه توان حضور 
گر این عامل را در نظر نگیریم، دچار اشتباه  پیدا می کند. ا
گزارش سایت حسن روحانی، وی افزود:  می شویم. به 
مهم ترین مسأله در امنیت ملی، همراه داشتن ملت است. 
انتخابات هایی که اخیرا برگزار شده را ببینید. در انتخابات 
آلمان و ترکیه مشارکت مردم بالای ۸۰ درصد است. دور اول 
انتخابات ریاست جمهوری ما مشارکت ۴۰ درصد بود، دور 
دوم ۱۰ درصد اضافه شد که آن هم برای این بود که گرفتار 
یکی دیگر نشوند. مردمی که قبلا ۷۵ درصد پای صندوق  
می آمدند، چرا به این میزان مشارکت رسیده است؟ در 
حفظ امنیت ملی، قبل از قدرت نظامی و اطلاعاتی که هر 
دو بسیار مهم است، باید مردم را همراه داشت. سرمایه 
اجتماعی و اعتماد مردم به دولت را در نظر داشت. هر نوع 
کمیت به معنای ضربه به امنیت ملی  فاصله مردم با حا
است. رئیس دولت تدبیر و امید  بیان کرد:  هنوز در این 
کشور دعوا می کنیم که FATF باشد یا نباشد؟ هنوز بحث 
ع است یا نیست؟  می کنیم شنبه تعطیل باشد خلاف شر
مگر پنجشنبه جزو دین و شنبه ضددین است؟ نمی توانیم 
راجع به تعطیلی آخر هفته تصمیم بگیریم؟ یا این روزها که 
ح است، چرا یک نفر از مسئولان به  موضوع ناترازی مطر
مردم نگفته کدام دستگاه روال تغییر ساعت را بهم زد که در 
ناترازی برق مؤثر بود؟ روحانی با اشاره به مباحث موجود 
کره تصریح کرد: برخی استناد می کنند  درباره انجام مذا
کره مخالف هستند. رهبری  که مقام معظم رهبری با مذا
کره مخالف نیستند، بلکه با توجه به شرایط  با اصل مذا
زمانی ممکن است امروز مخالف باشند ولی چند ماه بعد 
با تغییر شرایط موافقت کنند. مخالفت مطلق وجود ندارد. 
کره کردیم، مقام  در مسأله عراق و افغانستان که با آمریکا مذا
معظم رهبری شاهد و ناظر بودند و حتی به من که دبیر 
شورای عالی امنیت ملی بودم نوشتند فلان آقا که برای 
کره با آمریکا می رود، راجع به عراق این اصول را مراعات  مذا
کره  کند. مگر در برجام با ارشادت مقام معظم رهبری مذا
کره شرایطی دارد،  کره که اشکال ندارد. مذا نکردیم؟ مذا
ممکن است امروز شرایط مهیا نباشد و فردا باشد. چرا یقه 
هم را می گیریم؟ چرا به صورت هم چنگ می زنیم؟ این چه 
بساطی است در کشور درست کرده ایم؟ رئیس دولت های 
اصل  بگذاریم  نباید  اینکه  بیان  با  دوازدهم  و  یازدهم 
انقلاب، یعنی استقلال و آزادی و جمهوری اسلامی دچار 
گر کسی نتواند حرف  آسیب شود، افزود: در شرایط فعلی ا
بزند و نظرش را اعلام کند، آزادی وجود دارد؟ صداوسیما 
در اختیار ملت نیست، در اختیار یک جناح و گروه هم 
نیست، در اختیار یک گروهک است، آیا آزادی وجود دارد؟ 
گر یک  کمیت ملی نباشد، استقلال هم نیست. ا گر حا ا
کمیت  کم باشد استقلال نیست، چون حا جناح اقلیت حا
ملی نیست. تا این را حل نکنیم استقلال و آزادی تأمین 
نمی شود. با ۴۰ درصد مشارکت جمهوری ایجاد نمی شود؟ 
از نظر اسلامیت هم این وضع اخلاق و رفتار ما در جامعه 
است. رئیس جمهور ایران در دوره های یازدهم و دوازدهم 
روحانی به مشکلات اقتصادی کشور اشاره کرد و ادامه 
داد: با خروج ترامپ از برجام در سال ۹۷، هر سال حداقل 
۱۰۰ میلیارد دلار ضرر کردیم. می توانیم این ضرر را جبران و 
مساله اقتصاد حل کنیم؟ اقتصاد کشور بدون تعامل سازنده 
با جهان، جذب سرمایه و تکنولوژی مدرن و دستیابی به 
بازار احیا نخواهد شد. مردم در فشار شدید اقتصادی 
هستند، دیگر ظاهرا کسی مطالبه توسعه نمی کند. کسی از 
دولت مطالبه رشد اقتصادی ۸ درصد نمی کند. تنها زمانی 
که رشد بالای ۸ درصد داشتیم، در دو سال اجرای برجام 
بود. در سال های ۹۵ و ۹۶ به طور متوسط ۹.۴ درصد رشد 
اقتصادی داشتیم. در این دو سال تورم هم تک رقمی بود. 
رئیس دولت تدبیر و امید تصریح کرد: بار سنگینی بر دوش 
ما هست، هرجا می توانیم باید به نظام کمک کنیم تا امنیت 
ملی، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی تقویت شود. فتحی 
شقاقی، دبیرکل اسبق جهاد اسلامی در جریان سفر به 
گر می خواهید به مسلمانان و فلسطین  ایران به من گفت: »ا
کمک کنید اول باید خودتان قوی و مستحکم باشید. حتی 
گر استحکام ایران دچار مشکل می شود به ما کمک نکنید.  ا
گر ایران نباشد مقاومت فلسطین و لبنان هم نخواهد بود.  ا
باید خودتان را به عنوان اولویت همیشه مدنظر قرار دهید.« 
کمک به مسلمانان جهان هم بعد از توانمندی و قدرت 

ایران ممکن خواهد بود.

آرمان ملی- حمید شجاعی: مشکلات اقتصادی از مساله 
 FATF لزوم راهکار و چاره اندیشی برای حل بحران تحریم ها و
، سکه، طلا و همچنین افزایش قیمت  خ ارز گرفته تا افزایش نر
مایحتاج اصلی زندگی مردم امروز عمده ترین و مهم ترین مساله 
و دغدغه کشور و جامعه شده است و جامعه خواه، ناخواه به 
کنون این مشکلات و گرانی ها را از  روال طبیعی از گذشته تا
چشم دولت می بیند. اما جدای از این مجلسی ها نیز که از قضا 
خود را پیگیر مسائل و مشکلات مردم می خوانند شرایط را برای 
استیضاح وزیر اقتصاد مهیا دیده اند و بدون نگاه کارشناسی 
از روی نیات سیاسی به سمت و سوی استیضاح  و صرفا 
عبدالناصر همتی رفته اند تا به هر نحو ممکن که شده آنچه از 
پیش در نظر داشتند یعنی کنارگذاشتن همتی از دولت را کلید 
بزنند. هر چند که میدان دار این مسیر تندروهایی هستند که 
از ابتدا هم به طور کامل مخالف حضور همتی در این دولت 
بودند و حتی در جلسه اول نیز به او رای اعتماد ندادند. این 
ح استیضاح  در حالی است که بسیاری بر این باورند که طر
همتی و اجرای وفاق میان دولت و مجلس را به سمت و سوی 
دیگری هدایت خواهد کرد و شاید دیگر روند سابق وفاقی میان 
گر قرار باشد دولت  پاستور و بهارستان را شاهد نباشیم چرا که ا
دم از وفاق و همدلی بزند اما مجلس بخواهد کار خود را بکند 
خ  ح استیضاح چوب لای چر و به جای کمک به دولت با طر
دولت بگذارد، دیگر وفاق به کار نخواهد آمد و همان بهتر که 
موضع بهتر و مشخص تری در قبال مجلس اتخاذ شود. آنچه 
مسلم است خواهی نخواهی ماه عسل دولت و مجلس به پایان 
رسیده و به نظر می رسد وقتی مجلس سراغ ابزار نظارتی خود 
رفته دولت نیز باید رویکرد جدیدی در قبال بهارستان نشینان 
کت  اتخاذ کند. البته همتی وزیر اقتصاد نیز در این میان سا
ننشسته و اخیرا اظهارکرد که »تمام تلاشش را برای قانع کردن 
کل نمایندگان به کار خواهد گرفت.« طی روزهای اخیر نیز 
با انتشار خبر اعلام وصول استیضاح همتی، بازار ارز نیز به 
سرعت تحت تأثیر قرار گرفت و قیمت دلار روند افزایشی پیدا 
کرد. این تغییر در قیمت ها خود گواهی است بر نوسانات روانی 
که در نتیجه بی ثباتی های سیاسی ممکن است به بازار های 
مالی و اقتصادی کشور سرایت کند. حال باید دید که ماجرای 

استیضاح وزیر اقتصاد به کجا خواهد کشید. 
    حاشیه ها و شکاف ها 

گرچه مجلسی ها به دنبال استیضاح وزیر اقتصاد هستند 
و درست یا غلط همه مشکلات اقتصادی را از چشم همتی 
می بینند. اما این مساله طی روزهای اخیر سبب شده تا 
شاهد نوعی گپ و شکاف میان نمایندگان مجلس باشیم. 
در این بین، اما طیف تندرو مجلس تمام تلاش خود را برای 
عزل همتی می کند. شاهدش ادعای رسانه نزدیک به جلیلی 
است که دیروز از رویکرد قالیباف و برخی نمایندگان همفکر 
او انتقاد و آنها را متهم به همراهی با همتی و تلاش برای رای 
نیاوردن استیضاح کرده بود. چنانکه طی روزهای اخیر مجلس 
آبستن حواشی زیادی بوده است. در همین راستا پس از 
آنکه برخی نمایندگان در پی پس گرفتن امضای اسیتضاح 
بر آمدند برخی دیگر از نمایندگان آنها را به نوعی هدیه بگیر 
دولت برای عدم استیضاح همتی معرفی کردند که این موضوع 
باعث بروز جنجال ها و حواشی بسیاری در صحن بهارستان 
نماینده  حاجی دلیگانی  حسینعلی  جنجال  چنانکه  شد. 

مردم شاهین شهر جو مجلس را به هم ریخت. چه اینکه وی 
ح کردن ادعایی درباره پرداخت هدیه به  در تذکری با مطر
برخی نمایندگان گفت: »تشکر می کنیم از هوشیاری و دقت 
نمایندگان مجلس دوازدهم. وقتی رئیس سازمانی، ۷۵ نفر از 
نمایندگان را دعوت می کند تا در جلسه ای برای صرف نظر از 
استیضاح وزیر اقتصاد شرکت کنند و کمتر از انگشتان دست 
در این جلسه شرکت می کنند، این جای تشکر دارد و هدیه 
داده شده را نیز به دستگاه های نظارتی دادند. وی ادامه داد: 
تماس می گیرند و فشار می آورند تا از استیضاح صرف نظر شود، 
کنش  اما همکاران ما مثل کوه ایستاده اند. اما اظهارنظر وی با وا
تند سایر نمایندگان همراه شد و مهرداد لاهوتی، نماینده مردم 
کنش بیان داشت: ایشان نباید به نمایندگان  لنگرود در وا
توهین کنند. نماینده ای که چهار دوره در مجلس است آیا 
دنیای خود را به آخرت خود می فروشند؟ این توهین به قوه 
مقننه است. آقای حاجی دلیگانی با سخنان خود شان قوه 
مقننه را له کردند. لاهوتی همچنین اظهارکرد: »به هیچ وجه 
استیضاح زودهنگام وزرا را به صلاح نمی دانم. خیلی زود است 
که بخواهیم رأی اعتماد خود را پس بگیریم. محمد بهرامی دیگر 
نماینده مجلس نیز گفت: »بی شک موضوع استیضاح در این 
شرایط می تواند باعث ناهماهنگی در اوضاع اقتصادی کشور 
شود.« به نظر می رسد شکاف در میان بهارستان نشینان به 
وضوح قابل مشاهده است و این فقط تندروها هستند که در 

آتش استیضاح می دمند. 
   موضع حمایتی دولت

موضع دولت اما در خصوص استیضاح متفاوت است و 
هر چند که به رئیس جمهور همچنان پروژه وفاق ملی خود را 
دنبال می کند؛ اما تا حد ممکن نیز با مجلس مدارا کرده و و قصد 
ندارد از در مقابله بر آید. استیضاح وزیر اقتصاد باعث شده تا 
بعضا شاهد اختلافاتی میان دولت و مجلس بر سر این موضوع 
باشیم. چنانکه عده ای از بهارستان نشینان مصرانه و مجدانه 
به دنبال پیاده کردن همتی از قطار دولت چهاردهم هستند و 
به هیچ وجه نیز از این موضوع کوتاه نمی آیند. با این حال دولت 
درصدد است هر طور که شده از این مساله جلوگیری کند. 

چه اینکه رئیس جمهور اخیرا در نشست با مجمع نمایندگان 
اظهارداشت: »با تغییر آدم ها مشکل حل نخواهد شد. اقتصاد 
و تلاطم های اقتصادی تاثیر زیادی از اخبار و اتفاقات می گیرد 
و در این اوضاع که گاهی یک تصمیم حتی در کشورهای دیگر 
بازار را دچار نوسان می کند؛ با این توصیف خبر استیضاح وزیر 
کید  اقتصاد هم به بی ثباتی بازار دامن زده است. همواره تا
کرده ام که با دعوا مشکلی حل نخواهد شد.« لذا پرواضح است 
که دولت بر مسیر خود استوار است و از مجلس نیز این انتظار 
را دارد که به جای مچ گیری و استیضاح بی جای وزیر اقتصاد در 
راه حل مشکلات به دولت همیاری و کمک رساند. سایر ارکان 
و مسئولان دولتی نیز بر همین نظر و عقیده هستند. چنانکه 
محمدجعفر قائم پناه معاون اجرایی رئیس جمهور در خصوص 
استیضاح گفته است: »اصلا استیضاح وزیر به نفع نیست؛ 
ان شاءا... نمایندگان مجلس کمک خواهند کرد تا استیضاحی 
صورت نگیرد یا استیضاح رای نیاورد. شرایط کشور شرایطی 
را از مجلس رای عدم اعتماد بگیرند. احتمالا  که وز نیست 
کرد و  نمایندگان مجلس منافع ملی را بهتر درک خواهند 
امیدوار هستیم که با رای بالایی وزیر اقتصاد از مجلس بار دیگر 
رای اعتماد بگیرد.« همچنین شهرام دبیری در حاشیه جلسه 
هیأت دولت در جمع خبرنگاران درباره استیضاح وزیر اقتصاد، 
بیان داشت: »جلسات متعدد اقناعی با نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی برگزار شده و پیشرفت قابل توجهی به دست 
آمده است و خیلی از نمایندگان قانع شده اند و متوجه شده اند، 
اقدامات وزیر اقتصاد با ماموریت هایش مطابقت داشته است 
و امیدواریم استیضاح رای نیاورد.« وی در خصوص شایعه 
اهدای هدیه به نمایندگان طرفدار استیضاح از سوی دولت، 
کید کرد: »خبر اهدای هدیه به نمایندگان مجلس صحت  تا
ندارد و اصلا هیچ هدیه ای داده نشده است. این توهین به 
نمایندگان مجلس است که نماینده با هدیه رای خود را پس 
بگیرد.« دبیری خاطرنشان کرد: تقاضای ما این است که فرصت 
بیشتری به دولت و وزیر داده شود. آمریکا به دنبال ایجاد تفرقه 
بین مسئولان و ایجاد نارضایتی بین مردم است. استیضاح در 
پایان سال ممکن است بر نوسانات نرخ ارز تاثیر منفی بگذارد. 
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»آرمان ملی« حواشی استیضاح وزیر اقتصاد را بررسی می کند

از شکاف بین مجلسی ها تا حمایت دولت 
   معاون پارلمانی دولت:  هدیه به نمایندگان توهین به مجلس است

آرمان ملی- سیاوش پورعلی: اردوگاه اصولگرایی هر چند 
توانست در انتخابات مجلس یازدهم و انتخابات ریاست 
جمهوری سیزدهم در اتحاد کامل وارد میدان انتخاباتی شود 
و بهارستان و پاستور را از آن خود کند، ولی این یکپارچگی در 
انتخابات اخیر مجلس و ریاست جمهوری ادامه نیافت. البته 
بهارستان به دلیل برگزاری یک انتخابات حداقلی و بدون 
حضور گسترده نامزدهای جریان های اصلاح طلب، اعتدالی 
و اصولگراهای معتدل همچنان در اختیار اصولگراها باقی 
مانده است ولی روند مجلس به گونه ای در جریان است که 
شکاف بین طیف های اصولگرایی رو به  افزایش است. در 
پاستور هم به نظر باید رد پای اختلافات اصولگراها را دنبال 
کنیم تا به برخی از ناترازی ها برسیم. با کم رنگ شدن حضور 
جریان های دیگر در حکمرانی برخی طیف های تندرو در 
حال تخریب جریان های اصلی هستند و به تازگی تحرکاتی بین 
گروه های نزدیک به »محمدباقر قالیباف« و »سعید جلیلی« 
بر سر انتخابات ریاست جمهوری شکل گرفته که باعث شده 
جو سیاسی کشور به آن سمت کشیده شود. هواداران قالیباف 
معتقدند که جلیلی بنا بر پیشنهاداتی برای اجماع، از میدان 
ج نشد تا شانس قالیباف برای رسیدن به  انتخاباتی خار
پاستور افزایش پیدا کند در سوی دیگر هواداران جلیلی  هم 
چنین نظری نسبت به قالیباف دارند. در این مورد که چنین 
اختلافاتی در اردوگاه اصولگرایی چه سودی دارد و اینکه تا چه 
زمانی باید ادامه داشته باشد با یکی از تحلیلگران سیاسی 
گفت وگویی انجام داده ایم. آشتیانی معتقد است اصولگراها 
باید از خودزنی دست بردارند برای بهبود شرایط و جذب نظر 

مردم در فضای گفتمانی چالش ها را بررسی کنند.
   تنش های بی فایده 

امیررضا واعظ  آشتیانی، تحلیلگر اصولگرای مسایل سیاسی 
کنش به افزایش تنش ها در اردوگاه اصولگراها که حالا  در وا
شکست در انتخابات ریاست جمهوری را به  گردن یکدیگر 
می اندازند، به  خبرنگار »آرمان ملی« می گوید: »آنچه مسلم 
گر اعتقاد داریم که بعد  است انتخابات به  اتمام رسیده و ا
از انتخابات رفاقت ها باید جای رقابت ها را بگیرد. در این 

وضعیت به جای ادامه تنش ها هر گروهی باید آسیب شناسی 
انتخابات  در  نتوانند  تا  شده  باعث  دلایلی  چه  که  کند 
موفق شوند. این موضوعات باید ارزیابی شود و اینکه چه 
راهکارهایی می تواند برای کشور مناسب تر باشد. مردم نه 
سودی از این چالش ها می برند و نه تمایلی به دنبال کردنشان 
اینگونه  از دنبال  کردن  باید  به نظرم رسانه ها هم  دارند. 
گر رسانه ها به این چالش ها نپردازند،  سوژه ها دست بردارد. ا
این تنش ها و بگومگوها کاهش خواهد یافت. به نظر من 
نه قالیباف و نه جلیلی به این بحث  ها علاقه ای ندارند ولی 
برخی علاقه دارند به حاشیه هایی ورود کنند که سودی برای 
مجموعه اصولگرایی ندارد و فقط فضای سیاسی کشور را 
به سمت و سویی می  برند که مطالبات مردم بی جواب بماند. 
مطالبه این روزها چالش ها و مشکلات اقتصادی و معیشتی 
است. همه باید مسیری را ادامه دهیم که هم دولت بتواند 
به سمت کارآمدی حرکت کند و هم اینکه مردم تاثیرات این 
کارآمدی را احساس کنند«. این تحلیلگر سیاسی در همین 
مورد و با اشاره به دوری از تنش ها ادامه می دهد:  »مجموعه 
باید به سمت همبستگی بیشتر حرکت کند نه اینکه به سمتی 
برویم که حاصلی ندارد. حالا شاید در انتها یک گروهی بر علیه 
گری کند و موفق هم بشود، این چه مشکلی  گروه دیگری افشا
را حل می کنند و آیا با این وضعیت فضای داخلی و خارجی 
تغییر خواهد کرد یا اینکه موضوعات اقتصادی بهتر خواهد؟ 
این جدال ها جز اینکه باعث شود خودمان آتش بیار مسایل 
داخلی و خارجی شویم، حاصل دیگری ندارد«. او در پاسخ 
به اینکه باتوجه به مجلس یکدست اصولگرایی که داریم این 
تنش ها و اختلافات در بهارستان به چه دلیلی است و تا کجا 
باید ادامه داشته باشد، می گوید: »دلیلی ندارد این تنش ها 
ادامه داشته باشد و کسی از این وضعیت خوشش نمی آید 
زیرا این تنش ها چیزی به همراه ندارند. اینکه عده ای تصور 
کنند نان شان در حاشیه سازی است باید بدانند که کشور 
صدمه خواهد خورد. روند باید به گونه ای پیش برود که هم 
که بر  گفتمان به سمتی برود  رفتارها متعارف باشد و هم 
مبنای منطق و انصاف باشد. نباید به سمتی حرکت کنیم 

که به خودزنی ختم شود. امیدوارم مجموعه اصولگرایی که 
نگاه های متنوعی دارند در چارچوب گفتمانی که عاری از 
برچسب زدن و انگ زدن است حرکت کنند و با هم گفت وگو 
و  مجازی  فضای  در  که  غیرسازنده  گفت وگوهای  کنند. 
رسانه ها مطرح می شود ابتدا به مجموعه اصولگرایی آسیب 

خواهد زد.«
   تنش های پساانتخاباتی

امیرحسین یزدان پناه، رئیس اداره اخبار مجلس در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »درباره آخرین جلسه انتخاباتی با 
حضور دکتر قالیباف ، سردار قاآنی و دکتر جلیلی در مشهد به 
دلیل پرهیز از خدشه به وحدت جریان انقلاب و وجود برخی 
اسامی و جزئیات که ذکر آن به خصوص در شرایط جنگی با 
کنون بنا نداشتیم  رژیم صهیونیستی به مصلحت کشور، نبود تا
حرفی بزنیم. با دروغ پردازی که انجام شد حجت تمام است و 
چاره ای جز انتشار شرح ماوقع جلسات چهارشنبه و پنجشنبه 
مجلس  در  تهران  نماینده  ثابتی،  امیرحسین  نیست«. 
دوازدهم، با انتشار یادداشتی در شبکه اجتماعی ایکس، 
نوشت: »هیچوقت بنای دکتر جلیلی و هوادارانش این نبود 
که جلسه مشهد با این جزئیات بازخوانی شود )با اینکه روایت 
آن جلسه به نفع جلیلی بود( اما حجم دروغ ها و بی اخلاقی ها 
باعث شد که این اتفاق بیفتد. امروز هم به وفاقیون توصیه 
کنی و دروغ پردازی هایشان را ۸ ماه  می کنم ماشین لجن پرا
بعد از انتخابات خاموش کنند وگرنه حرف های بیشتری هم 
وجود دارد که روزی منتشر خواهد شد«. عباس پارسایی، 
رئیس ستاد انتخاباتی قالیباف در خراسان رضوی، هم 
در توییتی نوشت: »حقیقت آن است که پیش از ورود به 
انتخابات آقای جلیلی نامه ای به محضر حضرت آقا ارسال 
کرد و پاسخی دریافت نکرد. سپس به آقای قالیباف متوسل 
شد تا پاسخ روشنی از حضرت آقا دریافت کند، آقای قالیباف 
ح کردند.  در جلسه حضوری درخواست آقای جلیلی را مطر
پاسخ حضرت آقا عدم ورود ایشان به عرصه حضور یا عدم 
حضور به عرصه انتخابات بود، اما توصیه ای که خواستند به 

آقای جلیلی منتقل شود »ضرورت اجماع« بود«. 

ح می کند »آرمان ملی« در گفت وگویی مطر

اصولگراها و »بگم بگم های« پساانتخاباتی 
      واعظ  آشتیانی: اصولگراها از خودزنی دست بردارند

شعار علیه سران سه قوه مقابل مجلس

ادامه تحرکات تندروها 
آرمان ملی: درحالی که چند روزی است 
تعداد معدودی در اعتراض به اجرانشدن 
مجلس  مقابل  در  عفاف  و  حجاب  قانون 
شورای اسلامی تحصن سکوت برگزار کرده اند، 
برخی  افراد،  این  جمع  در  نیز  روزگذشته 
شعارهای تند علیه سران قوا نیز سر داده شد. 
این در حالی است که شامگاه سه شنبه نیز 
تحصن کنندگان با سردادن شعار هایی مانند »از 
سران سه قوه، ملت شده آزرده« به اعتراض علیه 
عدم ابلاغ قانون حجاب پرداختند. سخنران 
یکی از این تجمعات نیز خطاب به زنان تحصن 
کننده، گفت: شما می توانید اینها را از مقام و 
منصب هایشان پایین بکشید؛ قدرت دست 
چادر های سیاه شماست. مسئولانی که تنور 
دلار را گرم می کنند، بدانند که کاخ آنها به آسانی 
توسط طنین زنان محجبه ویران می شود. وی 
افزود: ابلاغ قانون حجاب را به تاخیر می اندازند، 
زیرا می دانند ویرانی کاخ فسادشان، توسط 
چادر های سیاه زنان رخ می دهد. اسم ما مرد 
است، اما پای مردی از آن شماست؛ شما ها 
هستید که از سقوط این جمهوری جلوگیری 
می کنید. او ادامه داد: مسئولانی هستند که در 
دلشان آرزوی سقوط این جمهوری را دارند. 
این گونه  که  نیست  بار  نخستین  این  البته 
قانونی بدون  تجمعات بی ضابطه و خلاف 
مجوز برگزار می شود و تندروها و دلواپسان پیش 
از این نیز بارها چنین تجمعاتی را سامان داده و 
به سران قوا از جمله رئیس جمهور و دولتمردان 
کرده اند. تحصن این بار اما پیرامون  حمله 
قانون حجاب است که با مصوبه شورای عالی 
امنیت ملی فعلا مسکوت گذاشته شده است 
و مشخص نیست این جماعت اندک با وجود 
این مصوبه و مشکلات و مسائل مهم تری که 
کشور دارد چرا باز هم مساله قانون حجاب را 

مطرح می کنند. 
   فرمایش مقام رهبری 

یک نماینده مجلس  به دستور کار مجلس 
که در ابتدای دوره دوازدهم از سوی رهبری 
تعیین شده پرداخته و اظهار داشت: رهبری 
اما  می فرمایند مسائل فرهنگی مهم است، 
اولویت با حل مسائل اقتصادی باشد. احمد 
کنش ها به توقف  بیگدلی در ارتباط با برخی وا
قانون حجاب از سوی شورای عالی امنیت 
ممکن  شده  تصویب  که  قانونی  گفت:  ملی 
است ایراداتی هم داشته باشد که بدون شک 
بلااشکال نیست. احتمالا شورای عالی امنیت 
ملی هم به این خاطر به آن ورود کرده است 
که اجرای آن در شرایط کنونی جزو اولویت ها 
گر یادتان باشد ابتدای  نیست. وی افزود: ا
یک  رهبری  معظم  مقام  دوازدهم،  مجلس 
ح کردند و گفتند در  نکته بسیار کلیدی را مطر
کنار مسائل فرهنگی که خود آن مهم است، 
اولویت تان مسائل اقتصادی باشد. این حرف 
ایشان یک سیاست کلی برای مجلس یا دولت 
بود. در واقع ایشان می فرمایند مسائل فرهنگی 
مهم است، اما اولویت با حل مسائل اقتصادی 
باشد. نماینده خدابنده با بیان اینکه در شرایط 
کنونی که بیشتر مردم با فشارهای اقتصادی 
دست و پنجه نرم می کنند ما باید تسهیل گری 
کنیم، بیان داشت: به خدا قسم مردم مسائل 
اعتقادی را بهتر از مسئولان، قانون گذاران و 
مجریان قانون می فهمند. ما در مورد مسائلی 
آن  وجود  عدم  که  می کنیم  قانون گذاری 
مسائلی  و  مشکلات  یک سری  باعث  قانون 
می شود. بیگدلی ادامه داد: درست است که از 
نظر عده ای این مشکلات وجود دارد اما باید 
مقداری این مسائل را ریشه یابی کنیم که چرا 
این مسائل مثلا ۲۰ سال گذشته نبود. آیا تهاجم 
فرهنگی و تهدیدهای فرهنگی و نرم افزاری حالا 
که این  کردیم  بیشتر اتفاق افتاده؟ ما چکار 
مسائل و این وضعیت ایجاد شده است؟ به نظر 
من اینجور کارها باید با صبر و حوصله بیشتری 

پیش برود.  
    دلم به حال شان سوخت

نماینده خدابنده در مجلس با بیان آنکه 
بر  با هدف حل مشکلات  دولت چهاردهم 
گر ما باید در  سرکار آمده است، عنوان کرد:  ا
این مسیر یار دولت باشیم نه آنکه به یکسری 
مشکلات گیر بدهیم که اولویت جامعه یا اولویت 
مردم نیست. شما بروید از از ۱۰۰ نفر از مردم در 
شهرستان ها و استان های مختلف بپرسید که 
گر اولویت آنها  در مورد اولویتشان چه می گویند، ا
این موارد بود آن موقع  باید موارد این چنینی 
را در اولویت قرار داد در حالی که مردم الان 
اولویت شان را مسائل و مشکلات و ناترازی ها 
می دانند. این نماینده مجلس در خصوص 
برپایی تجمعاتی مقابل مجلس که برای فشار 
به تصمیم گیران انجام می شود، گفت: در این 
سه روزی که این افراد در مقابل مجلس  تجمع 
کردند انقدر تعدادشان کم بود که فکر می کنم 
در حد ۲۰، ۳۰ نفر بودند. امروز که من به مجلس 
می آمدم در این سرمای هوا فکر می کنم ۱۰ نفر 
بیشتر نبودند. در واقع اصلا تجمعی نیست؛ 
بنده های خدا هیچ چیزی هم نداشتند، فقط 
یک چیزی مثل چادر برپا کرده بودند و شبیه 
کارتن خواب ها آمده بودند تا یک نفر بنشیند 
چیست؟   حرفشان  که  کند  صحبت  آنها  با 
بیگدلی در پاسخ به اینکه فکر می کنید »از آنها 
خواسته شده تجمع کنند؟« پاسخ داد: اینکه 
چه کسی به اینها گفته بیایند تجمع کنند، یا 
اصلا خودجوش آمدند یا با حضورشان چکاری 
پیش می رود را نمی دانم. اما تعدادشان بسیار 
محدود بود و من دلم به حال این ۱۰- ۱۲ نفر 

سوخت که در این سرما آمده بودند. 


